



# TURNING STONE ENTERPRISES

ဆူ- ပုၤမၤတၢ်ဖိခဲလၢက်

လၢ- Kawel LauBach

ပုၤပၤလီၤဆၢနီၤခၢၣ်စးခိၣ်ဒိၣ် ပုၤဂ့ၢ်ဝီဒီးတၢ်ဆဲးတၢ်လၢ

နံၤသီ- လၢစဲးပတုၤဘၢၣ် 11, 2023

တၢ်ဂ့ၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်အသီလၢ ပခိပနံၣ်ပုၤ တၢ်တီၣ်ရၤလီၤတၢ်ဖိတၢ်မၤအကျိၤကျဲ

ဒ်အမ့ၢ် ပကျဲတၢ်မၤကံၢ်ခိၣ်သ့ၣ် လၢကမၤဂ့ၢ်ထီၣ် ပတၢ်ဟံးဃာ်ဂၢ်ကျၢၤ ပုၤမၤတၢ်ဖိအလုၢ်ပုၤဒိၣ်တဖၣ် အသိး ပုၤဂ့ၢ်ဝီဒီးတၢ်ဆဲးတၢ်လၢဝဲကျိၤ မၤသီထီၣ်ဝဲဒၣ် ပခိပနံၣ်ပုၤတၢ်တီၣ်ရၤလီၤတၢ်ဖိတၢ်မၤအကျိၤကျဲလၢအိၣ်တၢ်ယံာ်ဝဲလံ ခိဖျိ တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအါထီၣ် တၢ်ဟံးစၢၢ်ဆၢသးလၢတၢ်ဖိတၢ်မၤ တၢ်တူၢ်လီၤမ့ၢ်ခိၣ်ဆၢ ဒီး တၢ်လဲၤခိဖျိလၢပုၤဒီးတၢ်ဆီၣ်ထွဲမၤစၢၤ လၢ ခိပနံၣ်ပုၤတၢ်ပတံထီၣ်တၢ်ဖိတၢ်မၤ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။

လၢခါခဲအံၤ ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်လၢ သးစဲလၢ တၢ်ဆၢခိလီၤသးဆူ တၢ်မၤလီၤမူဒါအသီတခါ မၤပုၤလီၤခိပနံၣ်ပုၤတၢ်ဃုထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အလံာ်ကိၣ်ဒိ လၢကဘၣ်အိၣ်ဒီးအပၢဆၢရဲၣ်ကျဲတၢ်မူဒါခိၣ်ဆဲးလီၤမံၤန့ၣ်လီၤ။ ပတၢ်ဖိတၢ်မၤကျိၤကျဲအခဲအံၤ ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဖိတၢ်ဆၢအါတလၢကဲၣ်ဆိးလၢ ပပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်အဂီၢ် လၢကဘၣ်တၢ်ထုးထီၣ်ကွံာ်အီၤ ခိဖျိ တၢ်တဲမၤပျဲမၤဖူးဘၣ် အပၢဆၢရဲၣ်ကျဲတၢ်မူဒါခိၣ် လၢအတၢ်ဘၣ်သးလဲၤမၤတၢ်ဆူဝဲကျိၤအဂၤ န့ၣ်လီၤ။ တၢ်ဖိတၢ်မၤကျိၤကျဲအခဲအံၤ ကမၤတံာ်တၢ်ကွံာ်ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်လၢတၢ်ဃုမၤန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဖိတၢ်မၤအခွဲးဂ့ၢ်ယာ်ဘၣ်လၢအသီ လၢတၢ်ကရၢကရိအပူၤ ခိဖျိလၢ တၢ်တမ့ၢ်သးလၢတၢ်ဆဲးကျဲဆဲးကျိးဘၣ်အပၢဆၢရဲၣ်ကျဲတၢ်မူဒါခိၣ်လၢတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်အံၤဖီလၢဘၣ်အယိန့ၣ်လီၤ။

ပတၢ်ဟံးဃာ်ဂၢ်ကျၢၤပုၤကံၢ်စီဒိၣ်သ့ခိဖျိ တၢ်ဟ့ၣ်သဆၢထီၣ်တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၤထီၣ်လၢတၢ်ဖိတၢ်မၤလၢပတၢ်ကရၢကရိပုၤန့ၣ်လီၤ။ လၢတၢ်န့ၣ်အယိ ပဒုးအိၣ်ထီၣ် တၢ်မၤအကျိၤကျဲအသီတခါ လၢ ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် တီၣ်ထီၣ်အတၢ်သးစဲလၢကဆီတလဲအတၢ်မၤမူဒါလၢခိပနံၣ်ပုၤသ့လီၤလီၤဆူ ပုၤကံၢ်စီလီၤဆီ အပုၤမၤတၢ်ဖိ လၢတလိၣ်ဘၣ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါအပၢဆၢရဲၣ်ကျဲတၢ်မူဒါခိၣ်ဘၣ်ဃးအတၢ်သးစဲတၢ်မၤမူဒါအသီတခါအဂ့ၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ။ ပုၤကံၢ်စီလီၤဆီ ဒီး ဝဲကျိၤလၢတူၢ်လီၤမၤတၢ် ခံခိလီၤ အၢၣ်လီၤတူၢ်လီၤဟံးဂၢ်ဟံးကျၢၤဝဲလၢ ပုၤပတံထီၣ်တၢ်လၢခိပနံၣ်ပုၤန့ၣ် ကြးဝဲဘၣ်ဝဲ လၢတၢ်မၤမူဒါန့ၣ်အဂီၢ် ပကဆဲးကျဲဘၣ် ပုၤမၤတၢ်ဖိအပုၤတီၣ်ခိၣ်ရိမဲလၢခဲအံၤ လီၤလီၤ လၢကဃုထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ထွဲဒီး ပုၤပတံထီၣ်တၢ်အတၢ်ဖိတၢ်မၤအဂ့ၢ် တၢ်ရဲၣ်ကျဲဟံးလီၤလၢလုာ်လၢတၢ်ဆဲးတၢ်လၢ ဒီး တၢ်ဂ့ၢ်အဂၤဂၤတဖၣ်လၢဘၣ်ထွဲ ဒ်သိးကကွံာ်ထံဆိကမိၣ် ပုၤမၤတၢ်ဖိအတၢ်သးစဲလၢ တၢ်မၤမူဒါအသီ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။ သန့ထီၣ်သးလၢ တၢ်ဃုသ့ၣ်ညါဆၢတံာ် ပုၤပတံထီၣ်တၢ်မၤလၢခိပနံၣ်ပုၤ အတၢ်ကြးတၢ်ဘၣ်လၢ တၢ်မၤမူဒါအလီၤတံာ်အဂီၢ် ပုၤကံၢ်စီလီၤဆီ ကမၤလီၤတံာ် တၢ်ဆဲးကျဲဆဲးကျိးအကျိၤတခါ လၢဝဲကျိၤလၢတူၢ်လီၤတၢ်မၤ ဒီး ပုၤမၤတၢ်ဖိအဝဲကျိၤလၢခဲအံၤ

ခံခိုလိာ်န့ၣ်လီၤ။ လၢတၢ်ထုးကွံာ်တၢ်ကီၤတၢ်ခဲအဂီၢ် တၢ်တတူၢ်လိာ်ဒီးငါ ပှၤမၤတၢ်ဖိဆူဝဲကျိၤအသီနီၣ်တဂၤဘၣ်  
လၢမ့ၢ်တအိၣ်ဒီးတၢ်တၢ်ပီၣ်တဲသကိးတၢ်ဒီးအခိၣ်န့ၢ်လၢကတီၢ်ခဲအံၤန့ၣ်လီၤ။ လၢန့ၣ်အမဲာ်ညါ  
ပကဟ့ၣ်ဘၣ်အခဲအံၤဝဲကျိၤတၢ်ကဲခိၣ်န့ၢ်ဃုာ်ဒီးတၢ်တၢ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်အလၢပဲၤ လၢ တၢ်ဆှၢခီလီၤမ့ၢ်ဒါတၢ်မၤ  
ဒ်သိးဝဲကျိၤတဖုန့ၣ်ကဟံးမ့ၢ်ဒါကျဲပတီၢ်တဖၣ် ကသ့ဂ့ၤဂ့ၤဘၣ်ဘၣ် လၢကမၤလၢမၤပဲၤထီၣ်မ့ၢ်ဒါတၢ်မၤလီၢ်ဒီးရဲၣ်ကျဲၤဟံာ်လီၤ  
တၢ်မၤပဲၤကတီၢ်ဘၣ်စၢၤတၢ်လိၤဟီၤ လၢပှၤမၤတၢ်ဖိအတၢ်ဆှၢခီလီၤတၢ်မၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။

တၢ်ဖိးတၢ်မၤကျိၤကျဲအသီအံၤအတၢ်ပညိၣ် မ့ၢ်ဒ်သိးကဟ့ၣ်သဆၣ်ထီၣ် ပှၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် လၢတၢ်မၤပတီၢ်အါ  
ကအိၣ်ဘၣ်လၢပတၢ်ကရၢကရိပူၤ ဒီဖျိတၢ်ဟ့ၣ်သဆၣ်ဘၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢကဟံးန့ၢ်ခွဲဂ့ၤယာ်ဘၣ်တဖၣ် ဖဲအံၤ  
လၢကမၤပဲၤအတၢ်ဖိးတၢ်မၤလုာ်အိၣ်သးသမ့ၢ်ဒီးတၢ်သးစဲန့ၣ်လီၤ။ ဒ်န့ၣ်အသိး အခဲအံၤဝဲကျိၤမ့ၢ်ဂ့ၤ  
ဝဲကျိၤလၢတူၢ်လိာ်ဒီးငါတၢ်မၤမ့ၢ်ဂ့ၤ တကြၢးကွံာ်တလီၤလိာ်သး လၢကဟံးဃာ်ဂၢ်ကျိၤဘၣ် မ့တမ့ၢ်  
ဃုထၢပှၤမၤတၢ်ဖိတဂၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ။ ဒ်တၢ်ဘၣ်ထွဲအသိးန့ၣ် ဝဲကျိၤတဘၣ်အၢၣ်လီၤသးဒီးပှၤမၤတၢ်ဖိလၢတၢ်ဂ့ၢ်နီၣ်တမံၤဘၣ်ထွဲဒီး  
တၢ်ဟ့ၣ်စ့န့ၢ်ဘျး မ့တမ့ၢ် တၢ်န့ၢ်ဘျးတဖၣ် လၢတဘၣ်ဟးထီၣ်အဂီၢ်မ့ၢ်ဂ့ၤ ဃုထၢပှၤမၤတၢ်ဖိတဂၤမ့ၢ်ဂ့ၤ နီတဖုဘၣ် ဒီဖျိလၢ  
တၢ်ဂ့ၢ်ဒ်န့ၣ်အသိးတဖၣ် တၢ်ကဘၣ်န့ၢ်အခွဲလၢ ပှၤဂ့ၢ်ဝီဒီးတၢ်ဆဲးတၢ်လၢဝဲကျိၤ လၢ တၢ်ကွံာ်ထံဆိကမိၣ် တၢ်ဒိဘၣ်မၤဟူး  
တၢ်ကရၢကရိဒီဖျါန့ၣ်လီၤ။

ဒ်ညီန့ၢ်အသိး, နတၢ်သံကွံာ် မ့တမ့ၢ် တၢ်ဘၣ်ယိၣ်မ့ၢ်အိၣ် ဝံသးစူၤ ဆဲးကျိၤဘၣ်ပှၤတဂၤလၢ တက့ၢ်။

---